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 العدد افتتاحية
كمااا ترت العااادة نلاال بلح الااااحثين الأكااادايين في بلم التاااريز من داخاال الجزائر وخااارتهااا 
وكذا جموع القراء المهتمين بالموضااااوبات التاريخية اات البماااالة بنلقة الاحر الأبي  المتوساااا  ب  العبمااااور 

مليانة، تامعة فق  من تامعات تزائرية )تامعة خميل  تبالعدد الأول من المجلد العاشااااار، قمل مقاا
، وتامعة سااااايدي بلعااع(، بعلاااااها باللغة البليزية والاع  ااخر باللغة العربية ولعل  ااااادور 02الجزائر 

 هذا العدد قد يتزامن مع إضافتين بلميتين تحرزهما مجلتنا هما:
 ASJPاسااااااااااتمرار مجلتنا ضاااااااااامن قائمة المجلات الجزائرية المفهرسااااااااااة في الاوابة الو نية للمجلات العلمية  -

بلح موقع المديرية العامة للاحث العلمي والتلوير التكنولوتي  NCوترتياها كمجلة و نية غير مبماااااااااااااانفة 
DGRSDT  مجلة مفهرسة ما بين مجلات  1068من أ ل  665بالجزائر تحت رقمC  ومجلاتNC. 

ق مع والتي تتواف 2024العربي لساااااااااااانة  ARCIFباح مجلتنا في تحقيق معايير ابتماد معامل أرسااااااااااااي   -
 .Q1المعايير العالمية وتبمنيفها ضمن الفئة العليا 

لقد تلقينا مقاات من تونل وبمان والسااااااعودية والجزائر ورفلاااااانا أغلاها بساااااااب ارتفاع نساااااااة 
التشاااااااااابو من تهة وبدم التزام مرلفيها بشااااااااارو  النشااااااااار في مجلتنا من تهة أخر  ح  أننا  اوز  موابيد 

تجيب لماادئ الاحث العلمي التاريخي وها نحن اان نقدم لكم خمل النشااار من أتل تحبمااايل مقاات تسااا
مقاات؛ مقالين باللغة البليزية وتعلناهما في  ااااااااادارة فهرع ادتو  لأن مديرية الاحث العلمي والتلوير 
 التكنولوتي بالجزائر والتي نعمل بقراراتها وتعليماتها تفلاااااااال أن يكون النشاااااااار باللغة البليزية ح  يتسااااااااى
للمجلات العلمية الجزائرية مسااااااااااااايرة المجلات العالمية والولو  إد التبمااااااااااااني  الدو  خدمة لمرئية الجامعات 
الو نيااة. أمااا المقاااات الثلاى الأخر  فهي لررة باللغااة العربيااة ونكتفي بالملت  والكلمااات المفتاااحيااة 

 باللغة البليزية.
وع وا حر  أن بهر بو لأنو يخدم البماااااااا  وفي الأخير، نحن نلمح واللموح العلمي أمر مشااااااار 

العام، لذا نرتو من الااحثين الأكادايين من داخل الجزائر وخارتها، تزويد مجلتنا بقاات بلمية ر ااااااااااااينة 
 والعمل بلح ترقيتها وفي سايل الك نرحب بلاحظاتكم وانتقاداتكم الاناءة.

 بلبروات بن عتو. :الدكتور الأستاذ       
   المجلة حريرـترئيس   
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Preface 
As is customary, we present to academic researchers in the field 

of history, both within Algeria and abroad, as well as to readers 

interested in historical topics related to the Mediterranean region 

throughout the ages, the first issue of Volume 10. This issue includes 

only five articles from Algerian universities (Khemis Miliana 

University, Algiers 02 University, and Sidi Bel Abbes University), 

some written in English and others in Arabic. The release of this issue 

coincides with two notable scientific achievements for our journal: 

• The continued inclusion of our journal in the list of Algerian journals 

indexed in the National Platform for Scientific Journals (ASJP), 

maintaining its ranking as a National Non-Classified (NC) journal on 

the website of the Directorate General for Scientific Research and 

Technological Development (DGRSDT) in Algeria, holding position 

665 out of 1068 indexed journals, which are classified between C and 

NC categories. 

• The success of our journal in meeting the accreditation criteria for the 

Arab Citation and Impact Factor (ARCIF) for 2024, aligning with 

international standards and placing it in the highest category, Q1. 

We have received submissions from Tunisia, Oman, Saudi 

Arabia, and Algeria, but most were rejected due to the high similarity 

rate on the one hand, and the failure of their authors to comply with our 

publishing requirements on the other. We even extended our publishing 

deadlines to gather articles that adhere to the principles of rigorous 

historical research. Now, we present to you five articles: two in English, 

which are placed at the top of the content index, as per the preferences 

of the Directorate General for Scientific Research and Technological 

Development in Algeria. Their guidelines encourage publishing in 

English to allow Algerian scientific journals to align with global 

standards and achieve international classification, thereby enhancing 

the visibility of national universities. 
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As for the remaining three articles, they are written in Arabic, 

but their abstracts and keywords are provided in English. 

Finally, we aspire—and scientific ambition is legitimate and 

commendable—to serve the public interest. Therefore, we encourage 

academic researchers from Algeria and abroad to contribute high-

quality scientific articles to our journal and work toward its 

advancement. In this pursuit, we welcome your constructive feedback 

and suggestions. 

Prof: Belbraouate Benattou 

Editor in Chief.                

 


